
Scénář – pamětník Pavel Kmoch 

 

Pavel Kmoch se narodil v roce 1968 a vyrůstal v Praze. V mládí ho bavilo lepení modelů 
letadýlek a drželo ho to skoro až do dospělosti.  
 
„Pak najednou cvak a úplně mě to pustilo. Objevil jsem jiný koníčky. Holky třeba, že jo a 
kytaru a podobně. Takže jsem to dělat přestal.”  
   
Do života Pavla Kmocha tehdy vstoupily i jiné radosti. A vzpomínky na kytaru otevřely i 
vzpomínky na další část jeho života. 
 
„… první vandry, kdy jsme fakt neměli peníze, lístek do Srbska stál čtyři koruny nebo pět…”  

„Nepili jsme, nekouřili jsme, takže jsme si vzali na víkend jednu konzervu, dvě paštiky, půlku 
chleba a tu pěti korunu na ten zpáteční lístek a jeli jsme někam. Nevěděli jsme úplně kam, 
koho tam potkáme, co tam budeme dělat. Prostě jsme se tak poflakovali, užívali jsme si 
života a volna.” 

„Potkali jsme známí, který jsme už znali. Potkali jsme někoho úplně novýho. Někdo se tam 
zamiloval …“ 

„ …nebo jsi tam potkala kamarády na celý život.“ 

 

Postupem času se ale k radostem přidaly i starosti. A setkání u ohně vystřídala jiná…  

„My jsme se neúčastnili žádnýho organizovanýho odboje, na to jsme se moc báli, protože by 
nás vyházeli ze škol a eventuálně by zavřeli maminku, že na nás nedohlídla. Ale jednak jsme 
jezdili na ty trempy, což se komunistům moc nelíbilo, protože jsme nosili americký hadry a 
dlouhý nože a dělali jsme si, co jsme chtěli a spali jsme si po lese a tak.“ 

„Takže my jsme byly taková ta, jak říkám závadová mládež.“ 

Pavel Kmoch se zúčastnil i několika demonstrací proti komunismu.  
 
„ALE ty demonstrace, jak nebyly povolený, tak jsem si dal vždycky velikej pozor, abych 
odešel včas, než bylo zle.“ 
 
„Protože oni na to nevlítli hned, že jo. Oni jezdili kolem ty policajti, teď megafony: 
„Demonstrace není povolena, rozejděte se.“ Tak jsem říkal „dobrý, ještě 10 minut“ a pak 
jsem šel pryč.“ 
 
„No a pak třeba za 20 minut na to vlítli, ztřískali to, naházeli to do antonu a vodvezli to 
tadyhle na Brdy, tam je – ty lidi, pustili v noci ven, prostě ať si jdou pěšky do Prahy, že jo.“  
 
Během vysoké školy si Pavel Kmoch přivydělával na brigádě na nádraží, kde vykládal a 
uklízel vagóny. A na podzim roku 1989 přišel nečekaný obrat. 
  



„17. listopadu byl pátek, stalo se to v noci a já jsem měl ze soboty na neděli noční šichtu a 
nám jezdili vždycky ve 2 ráno přijely vlaky….  
 
… přivezly čerstvý noviny.“  
 
„Byla tam prostě krátká zprávička o tom, že byla demonstrace, že byla nepovolená a že  ji 
policajti brutálně potlačili. Tak to jsem si říkal „hmmmmm, něco se děje“.“ 
 
Takže hned druhý den ráno šel Pavel Kmoch na demonstraci, kterou ale ještě nikdo 
neorganizoval. Někdo přišel s nápadem, že se půjde na Pražský hrad. Následně šli k mostu 
u právnické fakulty, kde je čekalo nemilé překvapení. 
 
„… došli jsme do půlky mostu a tam byl dvojitej kordon z policajtů vobrněný transportéry s 
těma sítěma a tam to prostě zarazili. Tak jsme stáli, byla zima, že jo, byl listopad. Pak jsme si 
sedli na zem, nevěděli jsme co bude, zpátky se nedalo, že jo, tam lidi všude. A já jsem tak 
koukal na tu řeku, byla tma a říkám: hmm, tak jestli budu muset skočit, tak jestli pak těch 50 
metrů doplavu na ten kraj nebo ne.“ 
 
„Fakt jsme si mysleli, že se do nás pustěj. Ale oni měli rozkaz nic nedělat, takže prostě 
počkali až ty lidi to přestalo bavit a postupně jsme odešli. A druhej den už byla demonstrace 
u koně, která byla organizovaná.“ 
 
„Ale tuhle první si pamatuju, že to byla opravdu spontánní reakce lidí, který toho měl i plný 
zuby.“ 
 
Takové jsou vzpomínky Pavla Kmocha, který je specialista na československé moderní 
dějiny a autor několika významných monografií. Poslední knihu věnoval svým dětem. A 
jaké je jeho poselství pro dnešní generaci? 
 
„Důležitý je bejt vždycky sám sebou a na nic si nehrát a umět se o sebe postarat. Ještě jedna 
věc vždycky se ti vrátí to, co dáváš, ať dobrý nebo špatný. Nakonec se to vždycky vrátí, i když 
to tak někdy nevypadá.“ 

 

 

 
 

 

 

 


